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Rotary Club:
pau i ètica per
millorar el món
L’entitat rep una distinció
de l’Ajuntament per la
trajectòria centenària pàg 9

SEU A L’EIXAMPLE

Una teulada
que passarà
a la història
L’amiant de l’antiga seu
d’ascensors Cardellach 
es retirarà aviat pàg 8

SANT ANTONI

Jacob Kiplimo
vola i fa un nou
rècord del món
"Dono les gràcies a
Barcelona per animar-me
tant", diu l’atleta pàg 12

MITJA MARATÓ

L’Associació de Veïns de l’Esquerra de l’Eixample celebra 50 anys pàg 6

Una lluita que no s’atura

Clamveïnal per l’habitatge:
“Ens neguemavendre’ns”

Les cinc associacions de veïns presenten un estudi on alerten que hi ha processos especulatius en 232 finques pàg 3
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‘REVOLTA ESCOLAR’ pàg 9
Demanen que tots els
entorns de les escoles 
es pacifiquin en tres anys

‘AFECTATS SAGRADA FAMÍLIA’ pàg 10
Salvador Barroso, portaveu: 
“L’Ajuntament ha deixat les 
seves obligacions de banda”
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El moviment per l’habitatge de
l’Eixample està més viu que mai
i el serial de la Casa Orsola po-
dria tenir continuïtat en altres
blocs. Això és el que van asse-
gurar dimarts al matí les cinc as-
sociacions veïnals dels barris
del districte a l’Espai Línia, on
van presentar l’estudi Habitat-
ge i especulació a l’Eixample.
L’informe recull dades des del
2016 fins al 2024 per fer un re-
trat sobre la problemàtica.

Les entitats afirmen que han
trobat 232 finques de “propietat
única especulatives” i que el 70%
de l’oferta de lloguer és temporal.
“Diem que més de 200 finques
són especulatives perquè a totes
hi hem detectat activitats que
provoquen l’expulsió dels ve-
ïns”, afirmava el president de
l’Associació de Veïns de la Dre-
ta de l’Eixample, Jaume Artigu-
es. Les dades de l’estudi també
indiquen que els preus que ofe-
reixen els portals immobiliaris
principals es troben un 33% per
sobre del preu de mercat.

Artigues afegia que “els des-
nonaments invisibles són el pro-
blema més gran” al qual s’en-
fronten. I és que, segons el docu-
ment veïnal, entre el 2016 i el
2024 hi hauria hagut 4.000 des-
nonaments invisibles, el que es
traduïria en uns 10.000 residents
afectats. És a dir, que uns 10.000
veïns,  al llarg d’aquest període,
van haver de marxar, segons les
entitats, dels seus barris. A més,
l’informe també diu que hi ha ha-
gut 97 desnonaments judicials.

I no es tracta només de pisos,
diuen aquests veïns, sinó que la
situació del mercat de l’habi-
tatge també farà tancar una re-
sidència de gent gran. “Les Sa-

leses marxaran al districte de
Sant Martí abans que els des-
nonin”, acabava dient el porta-
veu de l’entitat.

DEFENSAR ELS BARRIS
D’altra banda, el vicepresident de
l’Associació de Veïns de l’Es-
querra de l’Eixample, Xavier
Riu, va destacar el “canvi de
xip” que ha fet la societat amb la
qüestió de l’habitatge. “Hi ha ve-
ïns que han pagat tota la vida el
lloguer i que poden continuar-ho
fent, però que d’un dia per l’al-
tre els fan fora. La gent ha vist les
orelles al llop”, va afirmar Riu.
Per això, va voler deixar clar
que els veïns de l’Eixample es
“neguen a vendre” la part central
de la ciutat i que “es converteixi
en el centre de Londres o com
Venècia, on ja no viu ningú”. “O
defensem els nostres barris o
se’ls carregaran. Només tindrem

visitants i no hi haurà residents”,
sentenciava Riu, que considera
que “la lluita global” per l’habi-
tatge “acaba de començar”.

Per combatre la problemàti-
ca amb més eines, els represen-
tants veïnals i sindicals demanen
una “intervenció més decidida”
de l’administració en el mercat

immobiliari. “L’administració
no està a l’altura del problema.
S’han de trobar fórmules de re-
gulació per evitar tenir lloguers
de cinc anys que impedeixen
tenir un projecte de vida”, ha ar-
gumentat Artigues.

En aquesta línia, l’alcalde
Jaume Collboni ja va dir quan es
va anunciar la compra de la
Casa Orsola que es tractava d’u-
na “operació innovadora, ex-
traordinària i pionera” feta amb
Hàbitat 3 i va remarcar que el
seu govern vol “canviar les re-
gles del joc del mercat de l’ha-
bitatge”. De fet, la presidenta
d’Hàbitat 3, Carme Trilla, tam-
bé va afirmar que l’operació
marcava “una línia de futur so-
bre la qual treballar.

Per últim, ahir també hi va
dir la seva el Sindicat d’Habitat-
ge de l’Eixample, que aposta
per continuar construint un “nu-
cli sindical més fort” arran de les
protestes per la Casa Orsola.
“Tota la gent de l’Eixample que
estigui afectada per alguna de les
arestes del problema de l’habi-
tatge ha de poder organitzar-se;
que sàpiga que té espais comu-

nitaris forts per defensar-se”,
va concloure el seu portaveu.

En la mateixa línia es va pro-
nunciar el Sindicat de Llogateres
aquest dilluns en el marc d’una
“trobada estratègica” de blocs en
lluita que va reunir una cin-
quantena de persones a davant de
la Casa Orsola, la ja emblemàti-
ca finca de l’Esquerra de l’Ei-
xample. Així doncs, la portaveu,
Carme Arcarazo, feia una crida a
“teixir aliances” i estendre “l’efecte
Casa Orsola” arreu de Barcelona.

ACTE EL 20 DE FEBRER
Amb tot, els portaveus veïnals
han recordat que, per ampliar les
dades de la roda de premsa d’a-
quest dimarts, celebraran aquest
dijous a les 18:30 h un acte al
Centre Cívic Teresa Pàmies, tam-
bé a l’Eixample, en el qual dife-
rents persones explicaran les
seves vivències.

Negats “avendre” l’Eixample
» Les cinc associacions de veïns del districte s’uneixen en la lluita per l’habitatge als seus barris
» Juntament amb els sindicats, les entitats diuen que en 232 finques hi ha processos especulatius

La presentació a l’Espai Línia de l’informe veïnal sobre l’habitatge va causar una gran expectació mediàtica. Foto: Línia Eixample

“Ens neguem a vendre
el centre de la ciutat i
que es converteixi en
Londres o Venècia”

Guillem Francàs
EIXAMPLE
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La lupa

Diumenge 5 de gener va entrar finalment en vi-
gor el nou peatge de congestió de Manhattan.
La mesura, si bé inicialment planificada per
al 30 de juny del 2024, va ser suspesa de ma-

nera temporal per la governadora (demòcrata) de l’es-
tat de Nova York i no es va recuperar fins després de les
eleccions presidencials de la tardor passada.

L’esquema estipula el pagament d’un peatge per a
tots els vehicles que accedeixin a la zona de Manhat-
tan delimitada per sota de 60 Street, equivalent a la zona
del Midtown i el Downton Manhattan. A nivell gene-
ral, el peatge de congestió preveu el pagament de 9$
per a tots els vehicles comercials i de passatgers entre
les 5 del matí i les 9 del vespre (a partir de les 9 del matí
els caps de setmana), i de 2,25$ en horari nocturn. Mo-
tos, furgonetes i vehicles pesants també paguen peat-
ge, amb preus que oscil·len entre 1,05$ i 21$ depenent
del tipus de vehicle i de l’hora d’accés. Cal mencionar
que la mesura inclou descomptes i exempcions per a
persones amb ingressos baixos, discapacitats, vehicles
d’emergències, serveis públics, etcètera.

Tot i que caldrà temps per avaluar-ne l’impacte,

ja es poden notar alguns efectes del peatge de con-
gestió. En primer lloc, una reducció del trànsit que la
MTA (Metropolitan Transit Authority) quantifica en
un 7,5%, cosa que ha permès una millora dels temps
de desplaçament en vehicle privat als principals ac-
cessos de Manhattan. En segon lloc, un augment de

la velocitat mitjana dels autobusos acompanyat d’un
creixement substancial del nombre de passatgers, so-
bretot dels serveis exprés. Aquest augment de pas-
satgers també s’ha replicat al metro (acompanyat d’u-
na forta reducció de la criminalitat) i al ferrocarril sub-
urbà (Metro North i Long Island Rail Road).

Pel que fa a l’acceptació de la mesura, les enquestes
mostren que 6 de cada 10 novaiorquesos hi donen su-

port, xifra que es redueix a 4 de cada 10 quan es pregunta
als habitants de tot l’estat de Nova York. Aquestes xi-
fres són consistents amb els nivells d’acceptació d’altres
peatges urbans com el de Londres o el d’Estocolm, on
s’ha observat un suport a l’alça amb el pas del temps tot
i l’oposició inicial. Respecte als partidaris i detractors de
la mesura, cal fer una menció especial a la bel·ligeràn-
cia de l’estat de Nova Jersey (estat limítrof amb Nova
York i origen de molts dels treballadors de Manhattan)
contra el peatge de congestió, arribant-lo a qualificar de
lung tax (taxa als pulmons). Tanmateix, què en diu
Trump de tot això? Doncs com és d’esperar, els repu-
blicans pretenen abolir la mesura per terra, mar i aire.

Es calcula que a través del Congestion Pricing es
recaptaran uns 15.000 milions de dòlars anuals que
es destinaran, de manera gairebé íntegra, a la millo-
ra del sistema de transport públic de Nova York, un
sistema que, com tot servei públic als Estats Units, pa-
teix una manca endèmica d’inversions. Durant els prò-
xims mesos veurem si l’esquema resisteix els embats
del president Trump i fins a quin punt es converteix
en un model per a altres ciutats americanes.

Es recaptaran uns 15.000 milions
de dòlars anuals que es

destinaran al transport públic

per Max Zañartu, tècnic de mobilitat

Peatge urbà, sí o no? Fixem-nos en Nova York

NLes millors
perles

La innovació culinària pot acabar en desastres com el que hainventat un restaurant de Còrdova. Es tracta de cargols amb
crema de galeta Lotus per sobre. Encara ningú s’ha atrevit a
provar-los, però l’establiment s’ha fet viral. 

Una comunitat de veïns, farta de l’escàndol que
diàriament feia un matrimoni al llit, ha fet un escrit

demanant a la parella que activi el “mode silenci” quan
mantingui relacions, justificant que “no viuen a la selva”.

Nou fenomen curiós en una pista d’esquí d’Àustria. A mig
matí va aparèixer el que es coneix com a subsun, un oval

blanc que es crea a l’aire per la interacció del sol i el gel. La gent
va pensar-se que era una mena de portal màgic.

Una jove alemanya s’ha quedat ben sorpresa en mudar-
se a Catalunya i pensar-se que les perruqueries eren

negocis per a gossos. “Perro” era una de les poques
paraules que coneixia del castellà.

LA FOTOMitja Barcelona
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Institut Fort Pius: 40 anys 
fent barri al Fort Pienc1

2
Descobreix els refugis antiaeris de 
la Sagrada Família a l’Ateneu El Poblet

Clam per l’habitatge: “Ens neguem a vendre el
centre de la ciutat i ser com Londres o Venècia”

Demanen pacificar tots els 
entorns escolars en tres anys

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5

Netflix roda la seva nova pel·lícula 
a la Sagrada Família

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

Des de fa més de dos anys,
les fonts ornamentals
de Barcelona estan apa-

gades i buides a causa de la se-
quera que hem arrossegat els úl-
tims anys. L’Ajuntament no sap
quan tornaran a funcionar i
això fa que tinguin un aspecte
desolador, especialment en mo-
ments com Cap d’Any o les fes-
tes de la Mercè, quan la Font de
Montjuïc és vista per centenars
de persones que any rere any es-
perem veure-la de nou encesa i
en funcionament. Als barcelo-
nins ens costa d’acceptar que les
fonts estiguin en aquest estat.
Creiem que l’Ajuntament ha de
posar-hi alguna solució. Fan
una funció, tenen el seu encant
i va bé que facin goig.

La pregunta que faig és: si
l’aigua de les fonts ornamentals
fa el mateix circuit, per què s’han
de buidar i tancar? No valdria
més fer anuncis als diaris o a la
televisió perquè la gent tingui la
consciència de no malgastar l’ai-
gua? Animo l’Ajuntament a tor-
nar a engegar-les. Les fonts or-
namentals no són només per

Què passa amb les fonts ornamentals?
per Pau Bonet

fer decoració, també serveixen
perquè els ocells puguin beu-
re aigua o, per a l’estiu, quan fa
xafogor, notar una mica de
frescor si passes, per exemple,
pel costat de fonts com la de la
plaça dels Voluntaris Olím-
pics. Ara, en canvi, vas passe-
jant per qualsevol indret de la
ciutat i fa pena veure-les tan-
cades. Estaria bé que l’Ajun-
tament ens expliqués quan té
pensat obrir-les de nou.

Quan vaig veure les imat-
ges del piromusical de la Mer-
cè o el Cap d’Any, em va dece-
bre molt no poder gaudir de
l’espectacle de llum i aigua. En-
tenc perfectament la situació
que hem viscut de sequera ex-
trema, no només a la ciutat,
sinó també a altres comar-
ques de Catalunya. El pantà de
Vallvidrera va arribar al seu
mínim de capacitat i això no va

ser gens positiu per a la fauna
i la flora, ni tampoc per als
molts municipis on, a deter-
minades hores de la nit o del
dia, es tancava l’aigua fins a
l’endemà. Mentrestant, en al-
tres pobles, els portaven l’aigua
en camions cisterna i la gent
anava a omplir garrafes. Ens
hauríem de preguntar si estem
preparats per viure sequeres en
un futur i com gestionar-les, i
també ens hauríem de plante-
jar (i d’això sí que l’Ajuntament
i la Generalitat haurien de fer
anuncis en els mitjans de co-
municació) que la ciutadania
gasti menys aigua. Caldria
aprofitar, per exemple, l’aigua
de la dutxa per utilitzar-la per
al WC, o la de la pluja per re-
gar les plantes. L’aigua és un
tresor que molts no la saben
valorar fins al dia que la tro-
baran a faltar.
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A les xarxes

@alexsnclmnt: L’únic terrorista supervivent
de l’explosió d’Alcanar afirma que el CNI tenia
coneixement de les intencions de l'imam de
Ripoll d’atemptar a la Rambla el 17A.

@CamiloRomero: Creix la polèmica a l’Ar-
gentina per una estafa de la criptomo-
neda que va promocionar el president Mi-
lei i que va enfonsar-se sense precedents.

#Milei

@govern: La consellera de Territori ha
anunciat la creació de la nova empresa
mixta que gestionarà Rodalies: "Suposarà
més eficiència i un millor servei".

#Rodalies #17A

Els semàfors

L’Associació de Veïns de
l’Esquerra de l’Eixample celebra
aquest 2025 els seus 50 anys.
L’entitat va donar el tret de

sortida a la celebració a principis
de mes i ara afronta el repte de
continuar sent la punta de llança
de les reivindicacions del barri.

pàgina 6AV Esquerra

El Rotary Club de Barcelona
treballa des de fa més de 100
anys per generar un canvi

perdurable en el món. L’entitat
té la seva seu principal al 647 
de la Gran Via i ha estat

reconeguda amb una distinció
centenària de l’Ajuntament.

pàgina 9Rotary Club

El patronat de la Sagrada Família
ha anunciat que l’inici de les
obres de construcció de la
façana de la Glòria serà ben
aviat. Els veïns afectats pel
projecte alerten que les

negociacions amb el temple 
i l’Ajuntament no avancen.

pàgina 10Sagrada Família
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“Tenim molt clar que no volem
una celebració nostàlgica, sinó
que volem aprofitar per rellan-
çar l’associació”. Així d’ambi-
ciós es mostra el vicepresident de
l’Associació de Veïns de l’Es-
querra de l’Eixample, Xavier
Riu, quan parla de la celebració
dels 50 anys de l’entitat, que es
fa al llarg d’aquest 2025.

La consigna és molt clara i
ambiciosa: l’aniversari és l’o-
portunitat perfecta per demos-
trar la vigència de l’associacio-
nisme veïnal. “És curiós com
hem mantingut al llarg dels
anys una dinàmica de vida as-
sociativa molt potent al barri pel
que fa a les activitats que orga-
nitzem, però també en l’àmbit
reivindicatiu per millorar la vida
al barri”, diu satisfet el vicepre-
sident de l’entitat.

VICTÒRIES I FUTURS REPTES
Al llarg d’aquests 50 anys la vida
al barri ha canviat molt. Moltes de
les antigues reivindicacions ja no
són vigents perquè es van acon-
seguir, però n’hi ha d’altres que
encara s’arrosseguen. “Tancar
l’escorxador i convertir-lo en un
parc, aconseguir la Casa Golfe-
richs i Germanetes són algunes de
les grans victòries veïnals. Tam-
bé ho va ser el tancament de la
Model, però ara el projecte està
bastant aturat i fa que arrossegu-
em un dèficit d’equipaments de fa
molts anys”, comenta Riu.

El de la Model, però, és no-
més un exemple dels projectes
que l’associació lluita ara i llui-
tarà els pròxims anys. “Estem al
peu del canó més que mai. Si vo-
lem viure al barri no podem
deixar que ens expulsin, així
que la lluita per l’habitatge és el
camí per assegurar-ho”, explica
el portaveu. Riu afegeix que l’al-
tre gran repte del futur és la mi-

llora de l’espai públic que s’ha fet
els últims anys a l’Eixample amb
els eixos verds. “Som un barri
amb molta densitat de població
i contaminació i la manera de
combatre-ho és redefinir l’espai
públic amb més zones verdes i
allunyar-nos del cotxe”, insisteix.

És per tot això que des de

l’associació no només volen mi-
rar enrere, sinó que han de pen-
sar en el futur a través d’una “di-
mensió transversal”.

Amb tot, el reflex de la bona
trajectòria de l’entitat va ser la fes-
ta inicial de la celebració dels 50
anys del passat 3 de febrer a La
Villarroel, on van assistir 300

persones. L’acte va servir per do-
nar el tret de sortida de les dife-
rents activitats que l’associació ha
preparat al llarg de l’any i que viu-
rà el seu clímax el pròxim 15 de
juny al paranimf de l’Escola In-
dustrial, amb un concert de l’or-
feó Gracienc que interpretarà
una cantata sobre Ildefons Cerdà.

Manifestació per convertir l’antic escorxador en un parc –l’actual Joan Miró– per al barri. Foto cedida

Guillem Francàs
L’ESQUERRA

Per 50 anysmésde lluita veïnal
» L’Associació de Veïns celebra enguany el mig segle de vida reivindicant el seu paper en l’actualitat
» El vicepresident de l’entitat, Xavier Riu, fa un repàs de les grans victòries i dels futurs reptes del barri

Parc Joan Miró | Indulten la veïna que va fer una pintada
La plataforma Salvem el Parc Joan Miró ha celebrat que la veïna que van multar amb

500 euros per pintar un arbre a la tanca provisional de les obres del parc ha estat
indultada després de les al·legacions que van presentar i ha titllat de “broma” el procés.
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L’amor i el col·leccionisme se
citen al mercat per Sant Valentí
CULTURA4Durant el mes de
febrer, el Mercat del Llibre Do-
minical de Sant Antoni celebra
nombroses activitats per posar
en valor la lectura, l’escriptura i
el col·leccionisme. 

Com és tradició, el mercat ha
tornat a celebrar el concurs de
microrelats de Sant Valentí. Els
participants del concurs han in-
tentat aconseguir el premi de 50
euros amb els seus missatges
d’amor curts. La temàtica dels
textos, que s’han pogut presen-
tar en català, castellà i anglès, ha

girat al voltant de l’estima i el va-
lor del Mercat de Sant Antoni.

Enguany també s’ha presen-
tat una nova edició del Premi per
a Joves Col·leccionistes, un con-
curs adreçat als joves menors de
trenta anys apassionats pel
col·leccionisme. Amb aquest gu-
ardó, es vol reconèixer i incen-
tivar la tasca dels joves col·lec-
cionistes que contribueixen a la
preservació i difusió del patri-
moni cultural i històric. El pre-
mi de 500 euros es podrà fer ser-
vir al mercat dominical.

SALUT PÚBLICA4La teulada
d’amiant de l’antiga fàbrica d’As-
censors Cardellach té els dies
comptats. Els propietaris de la
nau, situada a l’interior de l’illa
que delimiten els carrers de Ca-
sanova, Villarroel, Sepúlveda i la
Gran Via de les Corts Catalanes,
ja han demanat els permisos
d’obres per iniciar els treballs.

L’Ajuntament ha aprovat un
dels permisos, de manera que l’i-
nici de la retirada de l’amiant és
“imminent”, segons publica Be-
tevé. Així i tot, molts veïns es
mostren preocupats pels nom-
brosos desperfectes que s’acu-
mulen a la teulada de la fàbrica
i la falta d’informació sobre el
procediment i el protocol de re-
tirada del material.

La coberta de la finca es va
fer durant els anys 50, una èpo-
ca en la qual les teulades de fi-
brociment de la marca Uralita
eren molt habituals. La retirada
d’aquest material s’ha de fer
amb una cura extrema perquè
quan s’inhala la pols de l’amiant
es poden patir malalties greus

com asbestosi pulmonar i di-
versos tipus de càncer.

EXPEDIENT SANCIONADOR
Els propietaris de la fàbrica han
estat expedientats amb dos pro-
cediments per “indisciplina”,
segons el consistori. L’Ajunta-
ment assenyala la “manca de
manteniment de la coberta”.

Malgrat que no se sap amb ex-
actitud quan començaran les
feines, els propietaris procuraran
substituir la coberta per un ma-
terial similar, però sense amiant.

Per a enllestir el recanvi de la
teulada, s’haurà de presentar
un nou permís d’obres, ja que els
errors tècnics del primer han ob-
ligat el consistori a rebutjar-lo.

Imatge aèria de les teulades amb amiant. Foto: Google Earth

L’amiant d’ascensors Cardellach
es retirarà d’aquí a pocs dies

Missatge a una parada del mercat dominical. Foto: Mercat Dominical

Comerç | El local de la Casa Gallofré reobre
El local de la històrica merceria Casa Gallofré, al carrer de Manso, ha recuperat

l’activitat. Després d’un any tancada, una nova botiga de roba per a dones
ocupa l’espai. L’icònic interior antic de fusta, però, s’ha eliminat completament.
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Demanen pacificar tots els
entorns escolars en tres anys
URBANISME4La plataforma
Revolta Escolar ha exigit a l’A-
juntament un pla d’actuacions
estable i una partida pressu-
postària anual per millorar la se-
guretat de tots els entorns edu-
catius de la ciutat en els tres anys
vinents. Ho ha dit en un comu-
nicat, després que s’hagin pre-
sentat més de 70 projectes per
intervenir en un centenar d’en-
torns i camins escolars. A la
Dreta de l’Eixample les escoles
afectades són l’Escola Institut Ei-
xample i l’Escola Fàsia.

L’entitat ha assegurat que

es tracta d’un “clam massiu de la
ciutadania” que evidencia la ne-
cessitat de garantir que els espais
on infants i joves passen gran
part del seu temps siguin segurs
i saludables. Alhora, ha consi-
derat “inacceptable” que en una
qüestió tan essencial com la se-
guretat i el benestar dels nens i
nenes, els diferents projectes
hagin de competir.

Finalment, la plataforma ha
exigit un compromís ferm des
de les administracions públi-
ques i la consolidació d’una in-
versió estructural.

Un nen protesta contra els cotxes a l’entorn escolar. Foto: Joan Ventura/ACN

Cultura | El Cine Girona acull el BCN Sports Film Festival
La Fundació Barcelona Olímpica, amb el suport de l’Ajuntament, organitza del
17 al 25 de febrer una nova edició del BCN Sports Film Festival i els Cinemes
Girona són una de les seus del certamen sobre l’univers del cinema esportiu.

PREMIS4Des del número 647
de la Gran Via, el Rotary Club de
Barcelona treballa des de fa dè-
cades per “solucionar proble-
mes” i “generar un canvi perdu-
rable en el món”. Aquesta enti-
tat històrica, que compta amb
46.000 seus a tot el món, 10 d'e-
lles a la ciutat, ha estat recone-
gut amb una distinció de l’A-
juntament per la seva trajectòria
més que centenària. 

El club va aterrar a Barcelo-
na el 1922 i des de llavors ha anat
expandint-se per diversos dis-
trictes: les Corts, Ciutat Vella,
Sarrià-Sant Gervasi i l’Eixample.
De fet, l’epicentre barceloní del
Rotary s’ubica a la Dreta. “Els
seus objectius principals són
promoure l’amistat entre els
seus membres, la prestació d’a-
juda humanitària, el foment de
l’ètica en totes les activitats hu-
manes i contribuir en la difusió
del bé i la pau”, destacaven des
del consistori en l’entrega de la
distinció municipal.

Han format part d’aquest
club noms il·lustres. Expresi-

dents dels Estats Units com
Kennedy i Roosevelt, l’excance-
llera alemanya Angela Merkel,
Walt Disney i diversos membres
de la família de metges Dexeus,
en són alguns dels més destacats.

Actualment, gairebé un mi-
lió i mig de persones estan as-
sociades al club arreu del pla-
neta. El funcionament del Rotary

és senzill: persones dedicades als
negocis, les professions liberals
i el servei públic es reuneixen a
les seus, parlen i proposen for-
mes i iniciatives que busquen
millorar el món. Des de Barce-
lona s’impulsen accions com la
venda de cava solidari, beques
per estudiants i projectes de
lluita contra el càncer.

L’alcalde i el president del Rotary Club Barcelona. Foto: Ajuntament

Rotary Club: l’entitat centenària
que treballa per la pau i l’ètica 
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El patronat de la Sagrada Famí-
lia ha anunciat que l’inici de les
obres de construcció de la faça-
na de la Glòria, la que dona al
carrer Mallorca, serà ben aviat.
La que serà l’entrada principal
del temple també és la que més
polèmica genera: el projecte
contempla enderrocar diversos
edificis per encabir-hi una enor-
me escala monumental. 

Les intencions de la basílica,
però, xoquen amb unes nego-
ciacions difícils que impliquen
veïns i Ajuntament. Encara que
les obres de la façana estiguin a
tocar, els implicats en el procés
no han tancat cap acord. “El
mes de maig es va celebrar la pri-
mera trobada entre el govern
municipal i els veïns. En aques-
ta reunió es va traslladar la vo-
luntat d’acabar amb la provisio-

nalitat i acordar una proposta ur-
banística que garanteixi el dret a
l’habitatge i un espai públic de
qualitat”, destaquen a Línia Ei-
xample fonts municipals.

En aquest sentit, l’alcalde ha
declarat en una entrevista a El
País que “el dret a l’habitatge està
per sobre” de la construcció de
l’escalinata. A més, ha assegurat
que el cost de traslladar els veïns
afectats “l’ha d’assumir la Sa-
grada Família” i que “no costa-
rà diners de la ciutat”.

Malgrat les declaracions del
consistori, els veïns afectats per
la construcció de l’escalinata es
mostren enfadats i preocupats.
“L’Ajuntament ha deixat les se-
ves obligacions de banda. Ni hi
és ni se l’espera”, lamenta Sal-
vador Barroso, veí dels blocs
que s’haurien d’enderroca i re-
presentant veïnal.

Però els veïns de la zona as-
senyalen especialment els res-
ponsables de la Sagrada Família.
“Sembla que estiguin per sobre

del bé i del mal. Costa de creure
que una entitat privada pugui ac-
tuar amb tanta indecència i su-
pèrbia”, sentencia Barroso.

De fet, malgrat que els afectats
reconeixen que no volen marxar
de casa seva, molts es mostren
oberts a acceptar que “la Sagra-
da Família compri els terrenys a
un preu de mercat”. Així i tot, el
que no veuen amb tan bons ulls

és que es plantegi l’expropiació
amb fons públics dels edificis.
“Amb els 133 milions d’euros
anuals que ingressa el temple
no podem acceptar la possibilitat
que l’Ajuntament regali els ter-
renys”, afegeix Barroso.

BALANÇ ANUAL
Durant el 202 4, 4.833.658  per-
sones van visitar el temple, se-

gons el patronat de la Sagrada
Família. D’aquesta manera, la
basílica assoleix un nou rècord
de visitants. “Estem arribant al
nostre límit”, ha explicat el seu
director, Xavier Martínez.

Pel que fa a l’apart econòmic,
la Sagrada Família va tancar el
2024 amb uns ingressos de 133,9
milions d’euros, el 52% dels
quals s’han invertit en les obres.

L’estat actual de la façana de la Glòria. Foto: Raül Martínez Mendo

Les obres arriben a laGlòria
» L’inici de la construcció de la façana del carrer Mallorca és imminent, segons el patronat del temple
» La Sagrada Família ha assolit un rècord de visitants anuals i s’apropa “al límit” de la seva capacitat

Cultura | Netflix roda un film a la Sagrada Família
Ciudad de Sombras, el nou thriller policial de Netflix, s’està rodant a la ciutat
i la Sagrada Família n’és un dels escenaris. Unes 250 persones han participat

en la filmació davant el temple. La pel·lícula s’estrenarà a finals d’any. 

Raül Martínez
SAGRADA FAMÍLIA
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L’Ajuntament farà un nou
carril bici al carrer Marina

MOBILITAT4La xarxa de carrils
bici de l’Eixample continuarà
en augment. L’Ajuntament en
crearà un de nou a la calçada del
carrer de la Marina, entre els car-
rers Ausiàs Marc i Diputació. La
nova via ciclista substituirà els
450 metres per sentit dels carrils
unidireccionals existents en les
voreres, que ocupen espai pels
vianants i altres usuaris.

Segons el consistori, “la mi-
llora de la infraestructura respon
sobretot a la necessitat de baixar
carrils bici de vorera a calçada,

cosa que repercuteix en una efi-
ciència més alta de la mobilitat
amb bicicleta i, sobretot, en la se-
guretat dels vianants”.

12 KM MÉS
Les actuacions previstes durant
els pròxims mesos es faran a la
majoria dels districtes de la ciu-
tat i suposaran la construcció de
12,4 quilòmetres de nous carrils
bici i se’n milloraran 9,4 més. Per
exemple, al barri de la Sagrada
Família, es faran millores al del
carrer Provença.

HABITATGE4Més de 10.000
persones han presentat sol·lici-
tud per optar a un dels 238 ha-
bitatges disponibles de la pro-
moció de pisos de protecció ofi-
cial de l’Illa Glòries, la més gran
feta a la ciutat. Encara no hi ha
una llista definitiva d’admesos,
ja que les persones que han
quedat fora han tingut fins
aquest divendres 14 de febrer per
presentar reclamacions.

Els habitatges s’ofereixen en
tres modalitats: 72 seran de llo-
guer assequible o social, 113 es
vendran sota el règim de dret a
superfície, un sistema que per-
met adquirir-ne l’ús durant 75
anys abans que tornin a mans
públiques. A més, 16 pisos es
destinaran a lloguer social per a
famílies vulnerables. De tots
aquests, una part s’ha reservat
específicament per a joves, per-
sones amb discapacitat i famílies
monoparentals.

Per donar més detalls sobre
el projecte, l’Ajuntament ha or-
ganitzat una trobada amb els ar-
quitectes responsables de l’o-

bra i les associacions veïnals de
la zona. Els pisos se situen a la
coneguda com a Illa Glòries,
una frontera entre districtes que
delimita amb la Gran Via, la
plaça de les Glòries i el carrer
dels Encants Vells.

Aquest volum de sol·licituds,
consideren des de l’AV. Clot-
Camp de l’Arpa, és un toc d’a-

tenció per a les administracions.
“Em pensava que hi hauria unes
2.000 o 3.000 peticions, però
10.000 és una barbaritat. Això
demostra que la manca d’habi-
tatge no es resol amb discursos
polítics, sinó amb accions reals”,
apunta Miquel Catasús, repre-
sentant d’Urbanisme de l’entitat,
en declaracions a Betevé.

El bloc de pisos de protecció oficial de l’Illa Glòries. Foto: Ajuntament

Allau de sol·licituds per viure
als pisos públics de l’Illa Glòries

Un ciclista amb un infant pels carrers de l’Eixample. Foto: Ajuntament

Obres | El nou CAP es licitarà aquest mes
L’Ajuntament ha confirmat que durant aquest mes es licitaran les obres de

construcció del CAP que s’aixecarà al solar buit de la confluència entre la Gran Via i
el carrer de Nàpols. Tot i que les obres començaran a la tardor, ja s’ha netejat l’espai. 
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Esports Bàsquet | El CB Roser visita el Draft Gramenet
El conjunt de Christian Sainz-Rozas visitarà el Draft Gramenet el pròxim diumenge 23 de febrer 

a les 17.45 hores, en partit corresponent a la 19a jornada de la Super Copa femenina. El CB 
Roser hi arribarà després de la derrota per 51-44 contra el Barça CBS B del passat dia 9.

Fa goig veure com Jacob Kiplimo
(Kween, Uganda, 2000) observa
els periodistes mentre li fan pre-
guntes. Sembla que recorri el
traç de les lletres que confor-
men l’enunciat de les qüestions,
per gaudir-ne més i enraonar
millor. Respon amb pausa i tran-
quil·litat, sovint amb el somriure
del nen petit que es deixa sor-
prendre pels colors, les olors i els
sons. Agraeix l’atenció que li
presten. S’estima la vida. 

Les seves frases són curtes i
força directes, i assegura que
no sent pressió. “El meu objec-
tiu per a diumenge —es referia al
passat 16 de febrer— és fer una
bona cursa, batre grans rivals i
passar-m’ho bé. I, és clar, que el
públic també flueixi”, havia con-
fessat dos dies abans, a la Fun-
dació Joan Miró, amb el micrò-
fon a la mà dreta i amb el dorsal
doblegat a l’esquerra. 

El dorsal, amb el seu primer
cognom i el número 1, el situa-
va com a millor atleta de la pro-
va entre els participants. Mai ha-
via competit a Barcelona en
aquesta distància. S’hi presen-
tava com el penúltim plusmar-
quista de la mitja marató amb els
57 minuts i 31 segons assolits a
Lisboa el 21 de novembre de
2021, set dies després de fer els
21 anys. Un rècord que va con-
servar 1071 dies —153 setma-
nes—, fins que, el 27 d’octubre de
2024 i a València, l’etíop Yomif
Kejelcha va completar els 21,095
metres un segon més ràpid.   

Medalla de bronze als 10.000
metres als Jocs Olímpics de Tò-
quio 2020, doble campió de cros
i campió del món de mitja mara-
tó, Kiplimo és un gran atleta que
destaca en molts contextos i que
també vol fer-ho a la marató. Hi
ha molta expectació per saber
de què és capaç als 42,195 metres.
El seu debut en la distància serà
el pròxim 27 d’abril a Londres.  

UNA GRAN SELECCIÓ   
L’ugandès assegura que no sent
pressió i els seus gestos i actes no
el contradiuen. Minuts abans de
l’inici de la prova a Barcelona,
somreia mentre corria a ritme

molt suau, encara amb la samar-
reta tèrmica de màniga llarga i
sense el dorsal visible.  

La selecció i el ritme són tan
alts que, passat el primer quilò-
metre, el grup capdavanter es re-
dueix a sis atletes i un d’ells és una
llebre i porta el nom comú per a
qui té aquest paper: Pacer. 

En el tercer quilòmetre, a
pocs metres del mercat de Sant
Antoni, Kiplimo s’escapa defini-
tivament i se sorprèn amb com ho
fa. Ell havia advertit que volia sor-
tir a un ritme de 2m 46s i com-
pleta els primers 5.000 metres a
2m 43s el quilòmetre. Farà la res-
ta del recorregut encara més rà-

pid, fins i tot a 2m 40s, i 2m 41s
serà el seu ritme final. Al passeig
de Pujades, amb cantonada amb
el carrer Nàpols, l’ugandès atura
el cronòmetre —i, de moment, el
rècord del món en mitja marató—
en 56m 42s, 48 segons abans que
Kejelcha a València.

LA BANDERA   
Kiplimo arriba a la meta amb els
braços ben oberts. Algú li dona la
bandera d’Uganda i, durant un
moment, l’atleta no té forces ni
per agafar-la. Després, la mos-
trarà, orgullós, a la premsa grà-
fica. “Estic molt emocionat amb
el que he fet. Ha estat la cursa per-

fecta, amb la temperatura ideal i
un circuit increïble, i sense vent.
Ha estat millor del que m’espe-
rava perquè, sincerament, no
creia que avui pogués batre el rè-
cord del món”, relata, emocionat.
Perquè el seu principal objectiu
era guanyar i fer-ho amb el rècord
de la Mitja Marató de Barcelona,
que era de 58m 53s. Completen
el podi dos kenians, Geoffrey
Kamworor, amb 58m 44s, i Sam-
wel Mailu, amb 59m 40s.    

UN ALTRE MONÒLEG    
A la categoria femenina, la ke-
niana Joyciline Jepkosgei també
fa un monòleg, tot i que no va bat
el rècord mundial de la distància
—privilegi que va assolir el 24
d’octubre de 2021 l’etíop Lete-
senbet Gidey amb 1 hora, 2 mi-
nuts i 52 segons—. A Barcelona,
Jepkosgei sí que supera el rècord
del circuit, amb 1 hora, 4 minuts
13 segons. L’anterior marca —1
hora, 4 minuts i 29 segons—
també era seva. La keniana Gla-
dys Chepkurui és la segona clas-
sificada, amb 1 hora, 6 minuts i
25 segons, i l’etíop  Alemtsehay
Bimr Zerihun, la tercera, amb 1
hora, 8 minuts i 19 segons. 

“Estic molt contenta d’haver
tornat a guanyar i de rebaixar el
temps del circuit. M’agradaria
tornar-hi perquè m’agrada molt
aquest circuit i la ciutat. Vull mi-
llorar cada any”, desitja Jep-
kosgei, la guanyadora. El gua-
nyador, Kiplimo, també promet
que hi tornarà aviat. Potser el
2026. “Dono les gràcies a Bar-
celona per animar-me tant. M’ha
quedat clar que el públic i la ciu-
tat són fantàstics”, agraeix un at-
leta que no té límits. 

Toni Delgado
EIXAMPLE

JacobKiplimono té límits 
» L’atleta ugandès bat el rècord mundial de mitja marató a Barcelona, amb 56 minuts i 42 segons  
»“Estic molt emocionat amb el que he fet. Realment ha estat la cursa perfecta”, reconeix Kiplimo

Kiplimo somriu amb la bandera d’Uganda, després de fer història a la Mitja Marató de Barcelona. Foto: Ajuntament

Classificacions2a Catalana de futbol DH futsal Tercera FEB Super Copa femenina
Equip

FS Sabadell
CE Futsal Mataró
FA Vilatorrada
CFS Eixample
Màgic Sants  F. 
S. Vicenç dels H.
FS Casserres
I. Santa Coloma
FS Sant Cugat 
Arenys de Munt
Badalona Futsal
CS Almacelles
Estel Vallseca
CEFS Manlleu

PTS

38
36
28
27
22
21
21
20
18
15
13
12
9
3

GC

19
9
41
39
42
37
44
52
41
49
57
73
55
93

GF

91
83
47
62
37
43
33
56
45
36
25
32
42
19

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.

Equip

CE Apa Poble Sec
Montserratina
Terlenka B.
S. Vicenç dels H.
CF Barceloneta
AE Prat B
CP Sarrià
Marianao Poblet
FAF l’Hospitalet
PB Anguera
UD U. Bellvitge
CF Pallejà 
UE Rubí B
CE PB Barcino

PTS

44
37
37
34
33
32
32
31
27
26
22
21
21
2

GC

31
25
22
30
27
23
21
23
29
30
32
24
33
56

GF

48
45
36
40
37
39
31
25
33
32
35
24
29
14

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
16.

Equip

CB Castelldefels
CB Mollet
B. Manresa B
CB Igualada
CB Roser
Barça B
Alfindén CB
CB Granollers
CB Cuarte 
B. Ciutat d’Inca
CE B. Sa Real
CB Salt
SD Espanyol
CN Helios

PG

13
13
11
10
10
11
8
8
8
6
6
5
4
4

PC

1216
1139
1150
1167
1172
963
1339
1234
1307
1282
1402
1314
1425
1208

PF

1305
1252
1253
1191
1226
1182
1372
1187
1220
1189
1346
1252
1201
1142

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.

Equip

Manresa CBF
Draft Gramenet
CB Grup Barna
CB Igualada
CBF Cerdanyola
AB Premià 
Fem. Sant Adrià
TGN Bàsquet
SESE
CB Roser
Barça CBS B
CEE Sant Gervasi
CB Balaguer
SD Espanyol

PG

16
14
12
10
9
11
10
8
7
7
8
5
4
0

PC

761
850
1008
1053
1077
729
894
971
1039
940
940
1116
1058
1273

PF

1051
1020
1034
1097
1088
810
921
980
1029
945
897
1012
899
926

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.
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L’obra, inspirada en la novel·la Howards
End, d’E. M. Forster, parla sobre com és ser
un jove gai a Nova York una generació
després del moment àlgid de la crisi de
la sida. L’espectacle, que es pot veure al
Teatre Lliure de Montjuïc fins al 16 de
març, està dividit en dues parts que es po-
den veure en dies alterns, o bé seguides
en format marató els caps de setmana. 

Teatre

L'herència
Matthew López

Susanna Ventura ‘Suu’ presenta el seu
quart àlbum, que representa el seu pas
de la intensitat de la primera joventut a
una calma més adulta. A través de dot-
ze temes de pop tranquil, relata aquest
procés amb unes lletres plenes d’auto-
crítica, després d’haver viscut un llarg
procés de teràpia del qual també parla
a les seves cançons.

Música

El film narra la història de Nicolás i de la
pèrdua de la seva nòvia Daniela. Arran
de l’incident, és convidat a formar part
d'un assaig clínic que li permetrà con-
trolar els seus somnis. Amb l’objectiu de
poder somiar amb la seva xicota cada
nit, accepta l’experiment. El que no sap
és que corre el risc de perdre’s per sem-
pre en els seus somnis.

Pelis i sèries

Daniela Forever
Nacho Vigalondo

Material sensible
Suu

Els Vespres de la UB
Torna el cicle de concerts gratuïts de la Universitat de
Barcelona, que en aquesta època de l'any se celebra

dins del preciós Paranimf. Fins al 27 de febrer es faran un
total de quatre actuacions, protagonitzades per la pia-
nista i cantant de jazz Lucia Fumero, el duo de folk Red
Stamp, la cantautora menorquina Anna Ferrer i l’artista
multidisciplinar Marc Vilajuana, que barreja el cant gre-
gorià amb música electrònica. Les invitacions es poden
reservar ja al web de la iniciativa, que té l’objectiu d’a-

propar a la ciutadania nous artistes emergents.

R O S A L Í AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Es tracta de la tercera entrega de la saga
de novel·la històrica L'església del mar. La
trama se situa al 1442 i explica com el net
del protagonista del primer llibre, Arnau
Estanyol, serveix el rei d'Aragó en la con-
questa de Nàpols. Però durant la seva ab-
sència, els enemics de la família ataquen
la seva fillastra a Barcelona, amb conse-
qüències devastadores per a tothom. 

Llibres

En l'amor i en la guerra
Ildefonso Falcones

| Avowed
Es tracta d’una nova aventura de fantasia que combina l’acció i el joc de rol.

Amb diferents armes i encanteris, el jugador s’enfrontarà a tota mena d’enemics.
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La reconeguda cantant catalana de fama inter-
nacional Rosalía (Sant Esteve Sesrovires, 1992)
ha fet un pas cap al món del cinema i la televi-
sió i s'ha unit al repartiment de la tercera tem-
porada de la sèrie Euphoria, un dels títols estre-
lla de la plataforma de streamingMax liderat

per l'actriu Zendaya. L’artista ha reconegut que
és una de les seves sèries preferides dels darrers

anys i que està “molt feliç i agraïda” de poder
aportar el seu granet de sorra en aquesta pro-

ducció. Tot i ser distingida per les seves cançons
d’èxit mundial, per les seves col·laboracions
amb artistes reconeguts i per ser una de les

cantautores més premiades i influents de l’ac-
tualitat, Rosalía també destaca per compaginar
la música amb la interpretació i per haver apa-

regut en diversos programes de televisió i pel·lí-
cules com Dolor y gloria, de Pedro Almodóvar.   

Famosos

Ser una cantant de fama mundial
És considerada tota una icona internacional

Unir-se al repartiment de la sèrie ‘Euphoria’
Es tracta d’un nou pas en la seva carrera com a intèrpret

Ganes de veure Rosalía com a actriu
Els seus fans volen gaudir ja d’aquesta faceta de l’artista
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

METES

Córrer és bo per als sistemes cardiovascular,
respiratori, renal i per a l’aparell locomotor

EXCESSOS

BENEFICIS

PLA

E S T I L S  D E  V I D A

i ACTIVITAT FÍSICA
Un dels esports més populars als entorns urbans és el running, el
que tota la vida n’havíem dit jòguing o sortir a córrer. No només
és una activitat saludable, sinó que també és assequible per a
qualsevol butxaca. Ara bé, córrer sense un pla, sense criteri i mo-
gut per la competitivitat o per la moda pot ser contraproduent
per a la salut.  
Segons la Societat Espanyola de Cardiologia, córrer regular-

ment és beneficiós per a la salut i redueix el risc de morir de càn-
cer, de mort cardiovascular o fins i tot de qualsevol altra malaltia,
segons les seves dades. Ara bé, els cardiòlegs adverteixen que
l’activitat saludable és córrer de forma moderada, a ritme nor-
mal. Les carreres de resistència extrema, com les maratons o
competicions similars, desafien el cos de manera intensa i aug-
menten el risc en diversos sistemes de l’organisme. L’excés d’e-
xercici i una preparació inadequada eleven el risc per al cor, els
pulmons, els ronyons i l’aparell locomotor.   
En general, la recomanació és córrer de manera regular, en

funció de la nostra condició física, seguint un pla establert i no
fer cas de les modes ni dels influencers de les xarxes socials.        

Surt a córrer, però ambmoderació

És bo marcar-se objectius a l’hora de fer esport,
però cal ser conscient de l’estat de forma  

Les claus

Les curses de resistència extrema poden
posar en perill el nostre organisme 

Cal córrer amb moderació i seguint un pla que
permeti créixer progressivament, sense riscos 
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